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G
odinu dana u radu jednog ministra, pogotovo kada je to tako va`no mini-
starstvo kao {to je Ministarstvo odbrane, svakako je dobar povod za raz-
govor. Posebno kada se ima u vidu da je taj ~ovek iz profesija lekara u{ao
u politiku, a znaju}i pri tom kakvi su ga sve problemi ~ekali i {ta je sve
zatekao prihvataju}i tu vi{e nego odgovornu du`nost. Iskustvo dr Zorana

Stankovi}a u dodiru i sudaru sa politikom, sve {to je za godinu dana ura|eno na
akutnim pitawima dr`ave i vojske, wegove dileme, velike borbe i isto tako ve-
liki ali i mali pomaci na tom putu su tu pred vama. U razgovoru koji je iskren,
jer se sa gospodinom Stankovi}em jedino tako i mo`e razgovarati, dotakli smo
pitawa rada Ministarstva u odsustvu neophodnih normativnih okvira, snala`e-
we u hodu, insistirawe na sistemskim a ne pojedina~nim re{ewima, me|unarod-
nu vojnu saradwu koja je neminovnost, i jo{ mnoge druge usude sa kojima se vrede-
lo boriti. 

Koji su, po va{oj oceni, najzna~ajniji rezultati i dostignu}a Ministar-
stva odbrane u proteklih godinu dana?
– Svako isticawe postignutih rezultata istovremeno krije opasnost da hva-

lim sebe ili svoje saradnike. Javnost je u prilici da prati sve {to smo uradili
za godinu dana i proceni na{a dostignu}a. Ministarstvo sam prihvatio u izu-
zetno te{kom trenutku koji su obele`ile afere vezane za nabavku vojne opreme,
satelit... Smrtna stradawa na Top~ideru nisu bila razja{wena. U me|uvremenu
smo preduzeli sve {to smo mogli da suzbijemo nezakonite radwe i da postoje}e
afere kanali{emo u sudske okvire – tamo gde im je i mesto. Quti me {to se i da-
nas ~uje poneki glas koji pomiwe da mi nismo razre{ili afere. Ta zamena teza
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ranije, bez nadoknade, odre|enim dr`avnim strukturama. Sada
smo postigli dogovor sa Vladom Srbije da se vojna imovina proda-
je preko Direkcije za imovinu Srbije a da je Poreska uprava Sr-
bije procewuje. Kada je sama prodaja u pitawu mi nemamo neki po-
seban udeo u tome, mada smo tra`ili da i na{i qudi budu prisutni
u komisijama, da prate prodaju i stavqaju primedbe na sve {to nam
ne odgovara. Sredstva koja se na taj na~in obezbe|uju pripadaju
Ministarstvu odbrane i mi ih koristimo za stambeni fond, opre-
mawe infrastrukturne mre`e i sli~no. Prva sredstva koja su iz
tog procesa stigla registrovana su na `iro-ra~un Ministarstva i
u narednom periodu bi}e iskori{}ena.

O kom objektu je re~?
– U Po`egi je prodat jedan na{ objekat za oko osam miliona

dinara, i to je ta prva tran{a koja je pla}ena. U okviru Ministar-
stva formirali smo tim, tra`ili smo da i Vlada Srbije prikqu~i
svoje predstavnike kako bismo zajedno i potpuno javno rukovali
tim sredstvima, i uz to izbegli neke zamke koje su postojale u pret-
hodnim periodima. 

Govore}i o dostignu}ima Vi ve} jasno navodite pote{ko}e i
probleme na koje ste nailazili. Koje posebno izdvajate? Da
li je to upravo nedostatak zakonske, normativne regulati-
ve, {to je velika smetwa i u nekim drugim delatnostima?
– Onom ko nema to iskustvo verovatno je nemogu}e da shvati

koliko je te{ko kada treba da donesete odluku, a pri tom ne mo`e-
te da je zasnujete na nekom pravnom aktu. Kao {to i sami znate, mi
smo bili savezna institucija, a neki savezni zakoni su u direktnoj
koliziji sa republi~kim zakonodavstvom. Mi smo radili u takvim
okolnostima. Niko ne mo`e da shvati kako se posluje kada imamo
dr`avnu zajednicu, a jedna od ~lanica, koja te`i da iz we iza|e,
nije uop{te zainteresovana za funkcionisawe institucije kao {to
je Vojska. Pri tom se koristi svaka mogu}nost da se ne donese za-
konska regulativa koja omogu}ava funkcionisawe Vojske. 

Pomenuo sam Zakon o imovini, tu su i Zakon o Vojsci, Strate-
gija nacionalne bezbednosti – sve to nije doneto zato {to nije po-
stojalo interesovawe da se ti dokumenti usvoje u Skup{tini dr-
`avne zajednice. Zakonska regulativa je najve}i problem sa kojim
smo se u radu susretali, a drugi, podjednako zna~ajan je materijal-
na situacija. Na{ dug je u vreme kada sam do{ao u Ministarstvo
bio pet milijardi i sedamsto miliona dinara, da bismo ovih dana
dugovawa sveli na milijardu i osamsto miliona. Blizu ~etiri mi-
lijarde duga uspeli smo da vratimo, {to je veoma zna~ajno, jer su
nam velika sredstva odlazila na pla}awe kamata. Uz sve to treba
imati u vidu da oko 75 procenata buxetskih sredstava odlazi na
plate i penzije. Uz vra}awe duga, trebalo je obezbediti i normal-
no funkcionisawe Vojske. Sve to jasno pokazuje koliko nam je bilo
te{ko. Naravno, znali smo {ta nas ~eka kada smo se upustili u sve
to. Iz lo{eg materijalnog stawa Vojske izveden je i lo{ materijal-
ni polo`aj wenih pripadnika. Mi svakog dana dobijamo pisma u
kojima nas na{i qudi pitaju za{to ne uskladimo penzije, kada }e
se pove}ati plate. Moram da ka`em da je 2004. godine tada{wi
ministar odbrane doneo Uredbu koja je protiv zakona, iako je na
to upozoren. Tom uredbom stvorene su dve grupe penzionera, koje
penzije primaju po razli~itom obra~unu. Razlike u penzijama qudi
sa istim ~inom su i po nekoliko hiqada dinara. Stalno poku{ava-
mo da to re{imo, i sada ve} naziremo kraj problema. Me|utim,
svi od mene o~ekuju da donesem sli~nu naredbu. 

A da bismo razre{ili taj problem treba nam oko {est mili-
jardi dinara da izjedna~imo nepravilno postavqene razlike. Evo
ve} godinu dana radimo na tome, poku{avaju}i da razliku razre-
{imo kao javni dug, jer nemamo odakle da obezbedimo potrebna
sredstva. Ono {to me u ~itavom tom slu~aju posebno poga|a jesu
pisma na tu temu nekih pukovnika ili generala koji su ju~e oti{li
u penziju, i koji su mawe ili vi{e u~estvovali u dono{ewu takvih
odluka.

[ta je sa aferom Satelit?
– Ona je odre|ena kao dr`avna tajna. U okvirima Vlade Sr-

bije razre{avaju se svi sporni detaqi vezani za taj slu~aj. Mini-

se povremeno pojavquje u na{oj javnosti. Mislim da je svakom ko
iole poznaje sistem funkcionisawa dr`ave jasno da se krivica
ustanovqava u organima pravosu|a i tu`ila{tva. 

Prozivka Ministarstva odbrane na tu temu je vi{e nego neo-
zbiqna. Meni li~no je veoma va`no {to u tih proteklih godinu da-
na Ministarstvo odbrane i Vojsku nisu potresale neke nove, sli~-
ne afere. Svako i najmawe nezakonito postupawe smo otkrili, vr-
lo otvoreno i o{tro sankcionisali, a odre|en broj qudi udaqen
je sa du`nosti i protiv wih su podnete krivi~ne prijave. Kada }e
se i kako te krivi~ne prijave re{iti, to je u nadle`nosti Vojnog
odeqewa Okru`nog suda. Po{tovali smo zakonitost i transpa-
rentnost u svim oblastima nadle`nosti Ministarstva, a na svim
nivoima rukovo|ewa i upravqawa zahtevana je maksimalna odgo-
vornost. Verujem da je sve to doprinelo stvarawu boqe slike o Voj-
sci i Ministarstvu u javnosti.

^iwenica je i da mi nismo imali osnovna strategijska doku-
menta kojim bi se regulisale reforme u Vojsci. Zato je i sa~iwen
Strategijski pregled odbrane, osnovni dokument za projektovawe
su{tinske reforme Ministarstva odbrane i Vojske Srbije do
2010. godine, a istovremeno smo odredili pravce, ciqeve i na~in
da se sve zacrtano i sprovede. Prilikom wegove izrade postignut
je potpuni konsenzus unutar sistema, {to je jako va`no. 

Prema Strategijskom pregledu odbrane rasformiran je No-
vosadski korpus, ~ime je napu{ten model korpusne organizacije
Vojske i formirana je Prva brigada Kopnene vojske po modular-
nom principu organizovawa, gde su bataqoni samostalne jedinice
sposobne za samostalno izvr{avawe zadataka. Nedavno smo pred-
stavili i Specijalnu brigadu, a predstoji nam rasformirawe Ope-
rativnih snaga i preformirawe Kopnenih snaga u Kopnenu vojsku
~ime }e Vojska Srbije imati dva vida. 

U me|uvremenu je prestala da postoji i dr`avna zajednica
Srbija i Crna Gora.
– Za mene je izuzetno zna~ajno {to je prilikom referenduma

u Crnoj Gori i raspada dr`avne zajednice Vojska bila veoma kon-
struktivna i odgovorna. Uspela je da sve sprovede bez ikakvih su-
koba i afera koji bi je ponovo ozna~ili kao agresivnu silu, koja
se u svim na{im razlazima pona{ala destruktivno. Kao {to i sa-
mi znate, u vi{e navrata su neki neodgovorni politi~ari poku{a-
li da uvuku Vojsku u taj negativan referendumski proces. Me|utim,
mi smo uspeli da na vreme spre~imo sve one stvari koje bi kom-
promitovale Vojsku i dovele je u poziciju nekog novog sukoba. Ima-
ju}i u vidu raspad Jugoslavije koji je zapo~eo devedesetih, i za koji
svi znamo kako se odvijao, verujem da je na~in na koji smo se razi-
{li sa Crnom Gorom i na{ veliki uspeh. 

Moram da naglasim da su pomaci u re{avawu pojedinih pro-
blema sistema odbrane postignuti zahvaquju}i podr{ci Vlade Sr-
bije i wenih pojedinih ministarstava. Sa Vladom Srbije formi-
rane su tri radne grupe sa glavnim ciqem da se zajedni~ki prona|u
najboqa re{ewa za najosetqivija pitawa, kao {to su finansira-
we, prodaja vi{ka vojne imovine i re{avawe stambenih problema
pripadnika Vojske. O~ekujemo da se re{e i neka druga, dugo godina
nere{ena pitawa. Va`no je napomenuti i da su za ovih godinu dana
pove}ani li~ni dohoci i penzije u Vojsci za 34,2 procenta. To je vi-
dan kvalitativni skok jer su u prethodnom periodu ta pove}awa bi-
la znatno mawa, {to je pripadnike Vojske i Ministarstva dovelo u
veoma te`ak materijalni i socijalni polo`aj. Sve je to ura|eno u
saradwi sa Vladom Republike Srbije. 

U situaciji kada nemamo Zakon o vojnoj imovini uspeli smo da
postavimo model koji odre|uje kako da prodamo vi{ak vojne imovi-
ne, neophodan za reformu Vojske i re{avawe te{kog materijalnog
stawa wenih pripadnika. Predlagali smo jo{ u decembru da se
usvoji Zakon o imovini. Crna Gora nije bila zainteresovana, a
bez postojawa tog zakona mi nismo mogli da prodamo to {to nam
ne treba. Tek po raspadu dr`avne zajednice stvorena je mogu}nost
da vi{kovi vojne imovine u Srbiji budu prodati. Tokom tog procesa
de{avalo se da se u javnosti govori o tome kako Vojska rasprodaje
svoju imovinu, a da mi pri tom nismo prodali nijedan objekat. 

Neki objekti, poput VTI-a ili Bawi~kog visa, predati su jo{



starstvo odbrane bilo je veoma efikasno u prikupqawu svih ~i-
wenica vezanih za taj ugovor, mi smo sve to prosledili do Saveta
ministara. Pokazalo se da su neke na{e tvrdwe bile ta~ne, a sa-
da ~ekamo da nadle`ni organi ka`u svoje. Vide}emo {ta }e iz toga
proiste}i.

Dokle se stiglo u izradi strate{kih dokumenata za reformu
sistema odbrane? Kqu~ni dokument u tom smislu je Strategi-
ja nacionalne bezbednosti. Da li }e ova situacija oko do-
no{ewa novog ustava i izbora koji }e uslediti odlo`iti do-
no{ewe tog dokumenta?
– U svakom slu~aju do}i }e do odlagawa dono{ewa tog doku-

menta i ~itavog seta zakona koji reguli{u rad Vojske. Za nas je
stvarno ote`avaju}e to {to nije donet Zakon o ministarstvima,
nisu izabrani ministri u Skup{tini, a to daje za pravo mnogima
da nas nazivaju svakojakim imenima. U ovakvoj situaciji ~ovek jed-
nostavno ne zna {ta da uradi. Da li bi trebalo da ka`em: Evo,
sada }emo raspustiti vojsku dok ne donesete Zakon o ministar-
stvima i dok ne izaberete ministra? Ili: ~eka}emo i ne}emo ni-
{ta raditi, dok se stvari ne reguli{u. Me|utim, mi imamo velike
i va`ne obaveze i moramo biti odgovorni prema dr`avi i naro-
du. Nastojimo da funkcioni{emo kao da sve to postoji. Onda poja-
~anim anga`manom re{avamo teku}e probleme.

Da li postoje neki problemi u komunikaciji sa Vladom, s
obzirom na tu situaciju?
– Ne mogu da ka`em da u toj relaciji postoje problemi. Mi

imamo puno razumevawe Vlade Srbije, Skup{tine, predsednika
Republike. Videlo se to i nedavno tokom promocije na{ih ofici-
ra. Bilo je jasno da smo jedinstveni, da je Vojska pod civilnom kon-
trolom i da nema nikakvih iskakawa. Ali smo sve to mi gradili ko-
rektnim i poslovnim odnosom, me|usobnom saradwom i dogovori-
ma. Na{a bezbednosna situacija je stabilna, a udeo Vojske u svemu
tome je najve}i mogu}i. 

Kako }e biti definisana uloga Vojske u novom Ustavu Sr-
bije? Koliko se ona mewa u odnosu na prethodna re{ewa?
– I tu je bilo nekih problema. Kada smo predlo`ili da stru~-

waci iz Vojske u~estvuju u pisawu Ustava, naravno, misle}i samo
na onaj deo koji se na wu odnosi, ponovo je bilo nepotrebnih nega-
tivnih reakcija u javnosti. U prethodnom Ustavu imali smo prili~-
no lo{a re{ewa kada je Vojska u pitawu. Sada su na{i stru~waci
dali svoje predloge qudima koji su izra|ivali nacrt novog Ustava
Republike Srbije.

Prema ~lanu 139, Vojska Srbije brani zemqu od oru`anog
ugro`avawa spoqa i izvr{ava druge misije i zadatke, u skladu sa
Ustavom, zakonom i principima me|unarodnog prava koji reguli{u
upotrebu sile.

Predsednik Republike, prema ~lanu 112, a u skladu sa zako-
nom, komanduje Vojskom i postavqa, unapre|uje i razre{ava ofi-
cire Vojske Srbije. O upotrebi Vojske Srbije van granica Repu-
blike Srbije, na osnovu ~lana 140, odlu~uje Narodna skup{tina
Republike Srbije.

Tako|e, nagla{eno je da je Vojska Srbije pod demokratskom i
civilnom kontrolom. Sva ostala pitawa vezana za Vojsku, prema
nacrtu novog Ustava, bi}e regulisana Zakonom o Vojsci.

Na reafirmaciju poverewa gra|ana u Vojsku i Ministar-
stvo odbrane u velikoj meri uticala je otvorenost prema
medijima i javnosti u celini. Da li je to put da Vojska u
potpunosti povrati svoj ugled?
– Vi znate da sam kao na~elnik VMA bio veoma o{tar u jav-

nosti, `estok u odgovorima i da sam u svakom trenutku reagovao,
{to bi se reklo, na prvu loptu. Sada reagujem prili~no druga~ije.
Zbog toga se de{ava da ~ujem kako sam se promenio. Me|utim, mo-
ram vam priznati da sam u me|uvremenu shvatio da postoje i boqi
na~ini da se ~ovek izbori za ono u {ta veruje. Nau~io sam da bu-
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Vi znate da sam kao na~elnik VMA bio veoma o{tar u jav-
nosti, `estok u odgovorima i da sam u svakom trenutku rea-
govao, {to bi se reklo, na prvu loptu. Sada reagujem pri-
li~no druga~ije. Zbog toga se de{ava da ~ujem kako sam se
promenio. Me|utim, moram vam priznati da sam u me|uvre-
menu shvatio da postoje i boqi na~ini da se ~ovek izbori
za ono u {ta veruje. Nau~io sam da budem smireniji, odme-
reniji u izjavama, ali nikako i mawe efikasan. Naprotiv.

Onom ko nema to iskustvo verovatno je nemogu}e da shvati
koliko je te{ko kada treba da donesete neku odluku, a pri
tom ne mo`ete da je zasnujete na nekom pravnom aktu.

Va`no je prona}i sistemska re{ewa, ne pojedina~na, da
bismo mogli da radimo onako kako treba.

Da bi neko u javnosti govorio o vojsci, on mora o toj insti-
tuciji da poseduje i neko znawe. Na`alost, vrlo ~esto se
de{ava da se Vojska kritikuje bez argumenata i bez ikakvih
predznawa o na~inu na koji ona funkcioni{e, kako se wo-
me komanduje, kakva je wena upotreba u vanrednim situaci-
jama, kakve su nadle`nosti vojnog kabineta predsednika Re-
publike... ~esto se tretirawe Vojske u javnosti svodi samo
na afere iz pro{losti, pau{alne ocene i naga|awa. 



dem smireniji, odmereniji u izjavama, ali nikako i mawe efika-
san. Naprotiv. Problemi sa kojima sam se za ovih godinu dana su-
sretao zahtevali su izuzetnu efikasnost. Za to vreme mi smo pre-
sekli neke negativne putawe novca u Vojsci, sve je to u javnosti
propra}eno vrlo jasnim saop{tewima, krivci su prosle|eni tu`i-
la{tvu, a sve je to pozitivno uticalo i na smawewe na{eg duga. 

Naravno da `elimo da povratimo ugled Vojske i mislim da
smo donekle uspeli u tome. Jednostavno, od samog po~etka `eleli
smo da rad ovog ministarstva bude maksimalno transparentan zbog
izvesnog nasle|a iz pro{losti, koje nije bilo najsjajnije. Znali
smo da je to jedini na~in da se malo po malo poverewe javnosti
vrati i, zaista nikada, ukoliko realno nisam bio spre~en, nisam
odbijao intervjue, gostovawa, razgovore. Problem ne postaje ma-
wi ukoliko se prikriva a to i jeste bilo na{e glavno opredeqewe.
Me|utim, da bi neko u javnosti govorio o vojsci, on mora o toj in-
stituciji da poseduje i neka znawa. Na`alost, vrlo ~esto se de{a-
va da se Vojska kritikuje bez argumenata i bez ikakvih predznawa o
na~inu na koji ona funkcioni{e, kako se wome komanduje, kakva je
wena upotreba u vanrednim situacijama, kakve su nadle`nosti voj-
nog kabineta predsednika Republike... ^esto se tretirawe Vojske u
javnosti svodi samo na afere iz pro{losti, pau{alne ocene i na-
ga|awa.

Da li ste zadovoqni onim {to je postignuto na planu me|u-
narodne vojne saradwe? Koliko je Srbija danas bli`e pri-
stupawu Programu Partnerstvo za mir nego {to je bila
pre godinu dana?
– Krajem septembra bili smo u Tirani na sastanku ministara

jugoisto~ne Evrope, u svojstvu posmatra~a. Imali smo razgovore i
sa ministrom Ramsfeldom. ^itava na{a aktivnost usmerena je ta-
ko da kao institucija poka`emo zrelost i odgovornost, da {to pre
budemo primqeni u Partnerstvo za mir, imaju}i u vidu sve predno-
sti koje takav status nudi. ^iwenica je da smo sad jo{ bli`i tom
ciqu. Da li }emo na zasedawu u Rigi biti primqeni, pod kojim
uslovima i kako, vide}emo uskoro. 

Postoji zna~ajna inicijativa jednog broja zemaqa da, uprkos
postoje}im ograni~ewima, ipak budemo primqeni u Partnerstvo.
Bilo je veoma va`no prihvatiti u~e{}e u mirovnim misijama pod
okriqem Ujediwenih nacija. U tom pravcu smo vodili dugotrajne i
sadr`ajne razgovore sa Norve{kom, da u okviru wihovog kontin-
genta na{i lekari krenu u mirovne misije. Kada smo sve doveli
skoro do kraja, morali smo da ~ekamo na odluku Skup{tine Srbi-
je, koja nije zasedala. Tako da je sve stalo. Nadam se da }e u nekom
narednom periodu sazreti svest o tome da je to na{a potreba.
Na{ medicinski tim trebalo je da otputuje u Avganistan, uz mate-
rijalnu nadoknadu koja nije zanemarqiva, pru`aju}i svojevrstan
dokaz da je ova zemqa spremna da izvr{i obaveze koje proisti~u
iz Poveqe Ujediwenih nacija. 

U okviru belgijskog kontingenta, trebalo je da tri na{a ofi-
cira u~estvuju na za{titi aerodroma u Kabulu. Ponovo je bilo
problema. Neophodno je shvatiti da samo u saradwi sa svim struk-
turama me|unarodne zajednice mi mo`emo da idemo napred. Samo
tri zemqe Evrope nisu ~lanice Partnerstva za mir: Bosna i Her-
cegovina, Crna Gora i mi. Ne vidim nijedan razlog za{to ne bismo
ka tome te`ili. Ne vidim ni za{to ne bismo u~estvovali u mirov-
nim misijama. Neke jesu rizi~ne, ali je to deo prirode posla pro-
fesionalnog vojnika.

Ako vam ka`em da u ovom trenutku imamo oko 1.200 qudi koji
su se dobrovoqno javili za u~e{}e u mirovnim misijama, onda sam
vam rekao i kakav je stav qudi u uniformi o tom pitawu. Zato su
svi ti du{ebri`nici, koji niti razumeju su{tinu vojske, niti shva-
taju na{u realnost – samo ko~ni~ari na putu ka ne~em {to je nemi-
novno.

Broj ostvarenih aktivnosti iz oblasti me|unarodne vojne sa-
radwe ve}i je za 27 odsto u odnosu na prethodnu godinu, {to jeste
pokazateq napretka. 

Kao jedan od prioritetnih zadataka definisano je zakqu~ewe
me|unarodnih ugovora, kojima se formalizuje saradwa izme|u ze-
maqa na bilateralnom nivou. Od posebnog zna~aja je potpisivawe
Sporazuma o suzbijawu oru`ja za masovno uni{tewe – WMD (pot-
pisan 5. aprila 2006) i Sporazuma o statusu snaga – SOFA (potpi-
san 7. septembra 2006).

Imaju}i u vidu zna~aj bilateralnih odnosa i daqe saradwe
sa SAD, u proceduri usagla{avawa su Sporazum o bezbednosnoj
saradwi – SCA i Sporazum o nabavkama i uzajamnim uslugama –
ACSA. Ta saradwa nam je veoma bitna, kao i saradwa sa zemqama
u bli`em i daqem okru`ewu, jer smo prili~no dugo bili izvan me-
|unarodnih tokova. Razmena iskustava nam je vi{e nego dragocena. 

U javnosti se sti~e utisak da je me|unarodna vojna sarad-
wa uglavnom okrenuta prema zemqama zapada. Kakvi su ti
odnosi sa Kinom, Rusijom...
– Kada je re~ o Kini, vojnu saradwu zapo~eli smo slawem dva

na{a lekara plasti~na hirurga u tu zemqu na usavr{avawe. Sva-
kim danom aktivnosti u domenu me|unarodne vojne saradwe su sve
ja~e i sadr`ajnije, ogledaju se i u razmeni ekspertskih grupa. [to
se Rusije ti~e, otvoreni smo za svaku vrstu saradwe. O~ekujemo da
se uskoro potpi{e sporazum o bilateralnoj vojnoj saradwi kako
bismo dodatno poboq{ali na{e me|usobne aktivnosti. Veliki deo
na{e tehnike je ruske proizvodwe, tako da su takvi odnosi neop-
hodni. Uskoro }e u okviru Nacionalnog investicionog plana usle-
diti remont na{ih vazduhoplova.

Godinu dana ste u politici. Da li Vam nedostaje struka?
– U svakom slu~aju. Povremeno se ~ovek zapita gde je, {ta i

za{to radi, i to je prirodno. Kao {to znate i sami, ja sam oti{ao
u penziju pod specifi~nim okolnostima. U narednih osam meseci



imao sam oko 470 ve{ta~ewa. To je bilo vreme kada sam bio mi-
ran. Kretao sam se u svojoj oblasti. Na ovom poslu na kojem sam,
problemi su svakim danom sve ve}i i sve {iri. Ali svaki problem
koji moji saradnici i ja uspemo da re{imo, donosi mi i vrlo va`nu
i vrednu satisfakciju – da sve {to radim ima smisla. Sav taj rad
mi ne ostavqa puno vremena da se bavim strukom, ~ak ni da mislim
o woj. 

Borba je prili~no odredila Va{u karijeru. [ta je to za
{ta se jo{ vredi boriti?
– Kada ~ovek pogleda {ta je sve ura|eno u nekom prethodnom

periodu i kako qudi to brzo zaborave – Va{e pitawe ima poseban
zna~aj. Ali, {ta je to {to ostaje iza ~oveka? Rezultati ili porazi.
Ukoliko smo uspeli da bar malo, a ja mislim da jesmo, poboq{amo
sliku o Vojsci u narodu – onda je borba imala smisla. Ako smo
uspeli da sprovedemo u delo brojne aktivnosti posle kojih su osta-
li rezultati – onda smo napravili pomak. Ako sam na po~etku moje
karijere ministra odbrane bio prinu|en da sa nekim vojnim dele-
gacijama razgovaram u stoje}em stavu u nekom predvorju, a sada sa
tim istim qudima razgovaram za istim stolom, to onda zna~i da
smo ne{to uradili. Da smo na~inili onaj va`an korak napred ka
povratku na{e zemqe u me|unarodne okvire. Mi se kre}emo stepe-
nicu po stepenicu, ali u svakom trenutku mo`emo konkretno da ka-
`emo {ta smo uradili. Mislim da je sve to bilo vredno borbe. 

Kre}u}i se tako stepenicu po stepenicu ka ~emu smo se upu-
tili?
– Ka nekom na{em boqitku. Ka stawu koje }e onima koji do|u

posle nas omogu}iti da neuporedivo br`e i lak{e rade. Tek po
usvajawu rebalansa buxeta, stvorene su pretpostavke da se bar
delimi~no poboq{a standard pripadnika Ministarstva i Vojske
pove}awem plata za 20 odsto. Pristupili smo izradi realno mo-
gu}eg Programa stambenog zbriwavawa kojim bi se obezbedilo
znatno br`e re{avawe ovog pitawa. Va`no je prona}i sistemska
re{ewa, ne pojedina~na, da bismo mogli da radimo onako kako
treba.

Koliko }e najavqeni izbori usporiti reformske procese
u Vojsci Srbije?
– Ministarstvo odbrane je u ovom trenutku u zaletu. Taj zalet

se odnosi na re{avawe mnogih va`nih pitawa, tu su mirovne mi-
sije, dono{ewe zakonske regulative, usvajawe strate{kih dokume-
nata... ^iwenica je da }e nam najavqeni izbori usporiti aktivno-
sti. Me|utim, za nas je veoma va`no dono{ewe Ustava. Kada krene
predizborna kampawa, mnoge na{e aktivnosti }e se zaustaviti,
ali }emo zato raditi na svim poslovima koje smo zapo~eli, na re-
formi, i to ne}emo prekidati. Nastavi}emo sa formirawem or-
ganizacijsko-mobilizacijskih sastava onako kako smo to defini-
sali Ministarskim uputstvom za 2006. godinu. Pravimo Mini-
starsko uputstvo za 2007. i kre}emo se ka tome. Svako stajawe i
zadr`avawe bi bilo lo{e po nas.

Da li postoji ne{to o politici {to ste za ovih godinu da-
na nau~ili a da pri tom niste znali kada ste prihvatili
ovaj posao.
– Mnogo toga sam nau~io. Nisam verovao da poneki qudi u po-

litici koriste tolike koli~ine la`i da potkrepe svoje stavove. Da
je optu`ivawe neistomi{qenika istim takvim la`ima, uobi~ajena
kategorija, ~ak pravilo igre. Ta koli~ina neistine koja se iznosi,
bez argumenata, i to u najve}em zakonodavnom telu – u Skup{tini,
zaista je neshvatqiva. I za{to uostalom, ukoliko neko ima dokaza
o ne~ijim nezakonitim radwama ne podnese lepo krivi~nu prijavu,
a ne da krene u neargumentovane obra~une za govornicom. Ukoliko
me neko optu`i za, po meni jedno od najte`ih krivi~nih dela, izdaju
zemqe, a pri tom ka`e kako }e to dokazati tada i tada, postavqa se
pitawe za{to ne reaguje tu`ila{tvo. Eto, zaista nisam verovao da
qudi mogu tako da se pona{aju. Sve te i takve vi{e ne komentari-
{em, ne gledam i ne ~itam. Jednostavno me to uop{te ne zanima.
Seneka je davno rekao: kad god sam ratovao sa |ubretom, uvek sam
morao da se perem, pa bio pobednik ili pobe|en.

Dragana MARKOVI]
Slavoqub M. MARKOVI]

Snimio Radovan POPOVI]
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Za mene je izuzetno zna~ajno to {to je prilikom refe-
renduma u Crnoj Gori i raspada dr`avne zajednice Voj-
ska bila veoma konstruktivna i odgovorna. Imaju}i u vi-
du raspad Jugoslavije koji je zapo~eo devedesetih, i za
koji svi znamo kako se odvijao, verujem da je na~in na ko-
ji smo se razi{li sa Crnom Gorom i na{ veliki uspeh. 

Neophodno je shvatiti da samo u saradwi sa svim struktu-
rama me|unarodne zajednice mi mo`emo da idemo napred.
Samo tri zemqe Evrope nisu ~lanice Partnerstva za mir:
Bosna i Hercegovina, Crna Gora i mi. Ne vidim nijedan
razlog za{to ne bismo ka tome te`ili. 

Ne vidim ni za{to ne bismo u~estvovali u mirovnim mi-
sijama. Neke jesu rizi~ne, ali je to deo prirode posla
profesionalnog vojnika. Ako vam ka`em da u ovom tre-
nutku imamo oko 1.200 qudi koji su se dobrovoqno ja-
vili za u~e{}e u mirovnim misijama, onda sam vam re-
kao i kakav je stav qudi u uniformi o tom pitawu. 

Nisam verovao da poneki qudi u politici koriste to-
like koli~ine la`i da potkrepe svoje stavove. Da je
optu`ivawe neistomi{qenika istim takvim la`ima,
uobi~ajena kategorija, ~ak pravilo igre.

INTERVJU


